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reorientthe learning processtowardsthe formulation and solutionof specific trainingtasksthrough the implementationof 
assignmentsregarding student’spersonality characteristics. Application ofthe competency approachinvolvesmasteringby 
students of distinctcompetencies neededto performa successful careerin the future.Sociocultural approachallows to 
organizetraining of futuretranslatorsfrom the standpointof intercultural communication, knowledge ofothercultures 
and societiesof the culture carrier.Contextual approachapproximatesthe content andforms of educationto the content 
andforms offutureprofessional activity of the translator as much as possible.System approachallows to studythe 
processof training and educationas an integralandinterrelated phenomena.
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Рассматриваются  методологические основы формирования у будущих педагогов готовности к социаль-
ному партнерству. Вводится понятие «ментальное образовательное пространство вуза», выделяются его ба-
зовые компоненты,  дается авторская интерпретация этих компонентов. К ним отнесены: материальная и ин-
формационная  среда вуза, взаимодействие субъектов образования с привлечением внешних партнеров как со-
трудничество, особенности методического обеспечения образовательного процесса. Представлено новое ви-
дение функциональных  компонентов деятельности преподавателя вуза с учетом направленности на формиро-
вание готовности будущих педагогов к социальному партнерству. Выделенные характеристики функций пре-
подавателя позволяют ему проектировать ментальное образовательное пространство, конструировать  взаимо-
действия с учетом возможностей конкретной ситуации и предпочтений обучающихся. Преподаватель способен 
конструктивно общаться с расширенным числом участников образовательного процесса и регулировать компо-
ненты образовательного пространства. Благодаря новому видению и реализации функций преподавателя воз-
можно формирование у студентов  готовности к социальному партнерству как одной из самых важных харак-
теристик педагога-профессионала. 
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Methodological bases for future teachers’ readiness formation for social partnership are considered. The concept 
“mental educational space of higher education institution” is introduced, its basic components are allocated, the author’s 
interpretation of these components is given. The following ones are reffered to: material and information environment of 
higher education institution; educational subjects’ interaction as cooperation, involving external partners; peculiarities 
of educational process methodical support. New vision of functional components of higher education institution 
teacher’s activity is presented, taking into account an orientation on future teachers’ formation of readiness to social 
partnership. The allocated characteristics of the teachers’ functions allow them to design a mental educational space, to 
design interactions taking into account opportunities of a specific situation and students’s preferences. The teacher is 
capable to communicate constructively with expanded number of the educational process participants and to regulate 
components of educational space. Thanks to a new vision and realization of the teacher’s functions, students’ formation 
of readiness for social partnership as one of the most important characteristics of the teacher - beeing professional - is 
quite possible.
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Проведен анализ особенностей формирования индивидуального самообладания у студентов в процессе 
физического воспитания. Методология исследования заключала в себе определение составляющих и изуче-
ние уровней проявления самообладания.  Учитывались следующие составляющие этого личностного качества: 
когнитивно-мотивационная, психофизиологическая, аффективная и деятельностная.  Предмет данного иссле-
дования: педагогические условия формирования самообладания у студентов в процессе физического воспита-
ния. Гипотеза исследования: формирование самообладания студентов набирает эффективность при следующих 
педагогических условиях: направленность на личностно ориентированный подход к формированию личност-
ных качеств в процессе физического воспитания; реализация интерактивных методов и способов формирова-
ния личностных качеств; организация взаимодействия физических качеств и интеллектуального уровня. Зна-
ние педагогических условий формирования самообладания студентов в процессе физического воспитания даёт 
возможность воспитывать всесторонне развитого специалиста.
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We have done the analysis of the characteristics of the individual self-control with college students. The 
methodology of the given research included the definition the components and  the levels of self-control. The following 
characteristics of the personal qualities were considered: cognitive-motivational, psychophysiological, affective and 
activational. The subject of the given research paper is: pedagogical conditions of the forming self-control students’ 
during physical education. The hypothesis of the research is: the forming of the students’ self-control during the physical 
education receives effectiveness with following the pedagogical conditions: direction to the individual orientation 
during the forming of the personal qualities; to organize the interaction of physical qualities with an intellectual level. 
The knowledge about pedagogical conditions of forming students’ self-control in a process of the physical education 
gives a possibility to bring all-developed specialist.
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Исследуется метод проекта как формы организации научно-исследовательской работы студентов. Уточня-
ется определение проектной деятельности как организации совместных действий студентов для решения про-
фессионально значимой проблемы, приводящих к возникновению определенного продукта. Обращается вни-
мание на инновационный потенциал метода проекта, способствующего развитию творческих способностей 
студентов, совершенствованию качества подготовки специалистов, их конкурентоспособности на рынке труда. 
Представлен опыт организации проектной деятельности в рамках исследования региональной усадебной куль-
туры среди студентов аграрного вуза. Изложена поэтапная стратегия реализации проекта, включающая раз-
работку проектного задания,  составление плана работы, определение средств и методов выполнения проекта 
(выездные экскурсии, сравнительно-исторический анализ русской усадьбы); реализацию с последующей пре-
зентацией и защитой проекта в ходе научно-студенческой конференции, итогового круглого стола.
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This paper deals with the method of project as a form of arranging students’ scientific research work. The authors 
define project activity as the implementation of students’ joint activities aimed at solving professionally important 
problem and creating a certain product. The focus is made on the innovative potential of the project method which 
promotes the development of students’ creative abilities, improves the quality of education and strengthens the 
competitiveness of post-graduate students in the labour market. There is a description of how to arrange project activity 
within the studies of regional family estate culture among the students of an agrarian higher educational institution. The 
project is implemented as divided into a number of steps, including the development of project task, compiling the plan 
of work, determination of means and methods for the implementation of the project (excursions, comparative studies 
of family estates); implementation of the project with a further presentation and defense of the project at a student 
scientific conference, final round table session.
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Авторы констатируют необходимость учёта психолого-педагогических закономерностей процесса обучения 
в разработке электронных обучающих систем. В частности, в работе обоснована целесообразность опоры на пе-
дагогические знания о механизме развития систем педагогических взаимодействий в проектировании информа-
ционных систем обучения. Раскрыты структурно-функциональные характеристики уровней – они могут быть со-
держательно уточнены по каждому конкретному предмету взаимодействий и представляют эффективную систе-


